

地球物理学报 » 2013, Vol. 56 » Issue (1) : 117-126 doi:10.6038/cjg20130112

地球动力学★地震学★地热学★海洋地球物理学

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

« 前一篇 | 后一篇 »

引用本文(Citation):

胡俊, 李志伟, 朱建军, 丁晓利, 汪长城, 冯光财, 孙倩. 基于BFGS法融合InSAR和GPS技术监测地表三维形变. 地球物理学报, 2013,56(1): 117-126,doi: 10.6038/cjg20130112

HU Jun, LI Zhi-Wei, ZHU Jian-Jun, DING Xiao-Li, WANG Chang-Cheng, FENG Guang-Cai, SUN Qian. Measuring three-dimensional surface displacements from combined InSAR and GPS data based on BFGS method. Chinese Journal Geophysics, 2013, 56(1): 117-126, doi: 10.6038/cjg20130112

基于BFGS法融合InSAR和GPS技术监测地表三维形变

胡俊¹, 李志伟¹, 朱建军¹, 丁晓利^{1,2}, 汪长城¹, 冯光财¹, 孙倩^{1*}

1. 中南大学 地球科学与信息物理学院, 长沙 410083;
2. 香港理工大学土地测量与地理资讯学系, 香港九龙

Measuring three-dimensional surface displacements from combined InSAR and GPS data based on BFGS method

HU Jun¹, LI Zhi-Wei¹, ZHU Jian-Jun¹, DING Xiao-Li^{1,2}, WANG Chang-Cheng¹, FENG Guang-Cai¹, SUN Qian^{1*}

1. School of Geosciences and Info-Physics, Central South University, Changsha 410083, China;
2. Department of Land Surveying and Geo-Informatics, The Hong Kong Polytechnic University, Hong Kong, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: [PDF](#) (5132 KB) [HTML](#) (0 KB) Export: [BibTeX](#) or [EndNote](#) (RIS) [Supporting Info](#)

摘要

虽然InSAR技术具有高精度、大范围和高空间分辨率等优点,但只能监测雷达视线方向上的一维地表形变;而GPS技术虽可以监测地表的三维形变,但其空间分辨率很低.本文针对融合InSAR和GPS技术监测地表高空间分辨率三维形变展开研究.首先证明了简单的局部最优优化迭代算法就能求得综合InSAR和GPS监测地表形变速率的能量函数模型的全局最优估值.随后提出了利用BFGS局部最优算法反演最优的地表三维形变速率.该方法既能避免全局最优优化算法计算复杂且难以收敛的问题,又能克服传统的解析法中数值计算不稳定的缺点.最后,通过模拟实验和美国南加州真实数据实验表明,该方法能够得到高精度的地表三维形变速率场.而且当观测或插值误差导致解析法误差较大时,BFGS方法仍能得到高精度、稳定的全局最优解.

关键词 InSAR, GPS, 三维形变监测, 凸函数, BFGS方法

Abstract:

InSAR has the advantages of wide spatial coverage, high spatial resolution and high precision, but it can only measure one-dimensional surface displacements in line-of-sight (LOS). While GPS can monitor three-dimensional surface displacements, it is generally with very low spatial resolution. In this paper, the method of combining InSAR and GPS to measure three-dimensional surface displacements with high spatial resolution is studied. Firstly, it is proved that a local optimization method is sufficient to achieve the global optimization solutions of the objective function model, which is used to optimize the InSAR and GPS integration. Then the BFGS method is introduced in this study to estimate the optimal value of the three-dimensional surface displacement velocities. Compared to the global optimization method or the analytical optimization method, the BFGS method is very simple in computing and easy to converge, and has good resistance to numerical instability. In the last of the paper, the results of numerical simulations and real data experiments over Southern California are presented. They show a great improvement of accuracy when the proposed methods are used. Especially, when the observation or interpolation errors lead to ill-condition in the coefficient matrix of normal equations, the analytical optimization method can result in great errors, while the BFGS method works very well.

Keywords InSAR, GPS, 3D displacements monitoring, Convex function, BFGS method

Received 2011-09-29;

Fund:

国家自然科学基金(40974006,40774003);香港研究资助局项目(PolyU5161/06E,PolyU5155/07E);教育部新世纪优秀人才支持计划(NCET-08-0570);中央高校基本科研业务费专项资助(2011JQ001,2009QZZD004);教育部首批博士研究生学术新人奖(085201001)联合资助.

Corresponding Authors: 李志伟,男,1974年生,博士,博士生导师,主要从事InSAR研究.E-mail: zwli@csu.edu.cn Email:

Service

- [把本文推荐给朋友](#)
- [加入我的书架](#)
- [加入引用管理器](#)
- [Email Alert](#)
- [RSS](#)

作者相关文章

- [胡俊](#)
- [李志伟](#)
- [朱建军](#)
- [丁晓利](#)
- [汪长城](#)
- [冯光财](#)
- [孙倩](#)

链接本文:

<http://manu16.magtech.com.cn/geophy/CN/10.6038/cjg20130112> 或 <http://manu16.magtech.com.cn/geophy/CN/Y2013/V56/I1/117>

[查看全文](#) [下载PDF阅读器](#)